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ABSTRACT 
A total of seventeen lactating cows were used (6 Baladi, 6 BxA and 5 BxT in 1st to 5th 

parities. Blood and milk samples were taken every two weeks for analysis. Milk constituents 
(fat, total protein, lactose, total solids, solids not fat, urea and somatic cell count and its 
differentiation) were determined. Blood constituents (total protein, albumin, glucose, 
cholesterol and total lipids were determined in serum. Blood hormones (IGF-1, P4 and 
leptin) were quantified. Total milk yield, days in milk and days dry were recorded.  
Results are summarized as follow: 

Milk production was (P<0.01) higher in crossbred cows with longest lactation length 
than Baladi cows. Milk yield increased with parity for all the genetic breeds. The days dry in 
Baladi was (P<0.05) higher than their crosses.  

Milk fat percent was lower in Baladi cows. Milk protein was (P<0.05) increased in BxA 
than in Baladi and BxT. The 3rd parity was (P<0.05) lower than 1st and 2nd parity in milk 
constituents percent. Milk lactose percent tended to be higher (P<0.05) in BxA and BxT than 
Baladi. The 2nd parity was higher than 1st and 3rd parity. Milk solids not fat percentage was 
higher (P<0.05) (P<0.05) in Baldi and BxA by 3.4% and by 4.5% than BxT, respectively. 
Milk urea concentration (mg/dl) were higher (P<0.05) in Baladi than their crossbred. The 1st 
parity was the highest (P<0.05) in milk urea.  

The highest value of SCC was for Crossbreds cows. Also, SCC increased in 1st parity 
than 2nd and 3ed parities in crosses cows. Among all breeds and along all parities the most 
viable SCC was microphage and lymphocyte. 

Values of serum total protein (g/dl) were higher (P<0.05) in BxA and BxT than Baladi. 
Also, concentration of serum albumin (g/dl) was higher in BxT, meanwhile, concentration of 
albumin was higher (P<0.05) in 2nd parity. The concentration of globulin and A/G ratio were 
higher (P<0.05) in 2nd parity. Concentration of serum glucose (mg/dl) was higher (P<0.05) in 
the crossbreds. Concentration of serum cholesterol (mg/dl) was higher in BxA. 
Concentration of total lipids (mg/dl) was higher (P<0.05) in BxT and BxA. The 1st parity was 
the highest in blood lipids. 

Concentration of IGF-1 ng/ml were the lowest in Baladi, meanwhile the 2nd parity was 
higher (P<0.05) than 1st and 3rd parity. Concentration of serum progesterone (P4) ng/ml was 
higher (P<0.05) in Baladi cows. Concentration of leptin (ng/ml) was the lowest in Baladi, 
meanwhile the 2nd parity was lower (P<0.05) than 1st and >2nd parity. 

Present results declared the superiority of crossbred cows over Baladi cows in milk yield 
and milk constituents. Also, the studied physiological parameters added some explanations to 
the superiority of Baladi x Abondance, Baladi x Tarentaise over Baladi cows in milk 
production. 
Key words: Baladi, Tarentaise and Abondance cows, milk yield, milk constituents, blood 

constituents, blood hormones 
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  المستخلص العربى  
 بقѧرات بلѧدى     5 بقرات بلدى مѧع أبنѧدانس و       6 بقرات بلدى و   6( بقرة   17استخدم فى هذه الدراسة     

  . تم أخذ عينات الدم واللبن مرة آل اسبوعين). ع ترانتيزم
 – الجوامѧد اللادهنيѧة      – الجوامѧد الكليѧة      – اللاآتѧوز    – الدهن   –البروتين  (تم تحليل مكونات اللبن     

 –البѧѧروتين الكلѧѧى (تѧѧم تقѧѧدير مكونѧѧات سѧѧيرم الѧѧدم ).  العѧѧدد الكلѧѧى للخلايѧѧا الجѧѧسدية وأنواعهѧѧا–اليوريѧѧا 
تѧم حѧساب الجلوبيѧولين ونѧسبة الألبيѧومين      ).  الليبيدات الكلية– الكوليسترول –آوز   الجلو  –الألبيومين  

تѧم تѧسجيل محѧصول      ).  اللبتѧين  – IGF-1 -البروجѧستيرون   (تم تقدير هرمونات الѧدم      . الى الجلوبيولين 
  .اللبن الكلى وعدد أيام الحليب وفترة الجفاف
  :وآانت أهم النتائج المتحصل عليها آما يلى

ج اللبن مرتفع معنويا فى الأبقار الخليطة مع زيѧادة عѧدد أيѧام الحليѧب عѧن الأبقѧار البلديѧة            آان إنتا 
آجѧم وذلѧك لخلطѧان الأبقѧار البلديѧة مѧع الترانتيѧز              727.7آجѧم و  1322.3آجѧم و    1656.5فكان الإنتѧاج    

  .آما ارتفع محصول اللبن بتقدم الموسم. والأبندانس والأبقار البلدية على التوالى
 دهѧن اللѧѧبن أقѧل معنويѧѧا فѧѧى الأبقѧار البلѧѧدي، بينمѧا الموسѧѧم لѧѧم يكѧن لѧѧه تѧأثير فѧѧى نѧѧسبة       آانѧت نѧѧسبة 

آلت نسبة اللاآتوز الى الإرتفاع معنويѧا فѧى         . ارتفعت نسبة البروتين معنويا فى خليط الأبندانس      . الدهن
ارتفѧع  . لطانهѧا آانت نسبة الجوامد اللادهنية مرتفعة معنويا فى الأبقار البلدية عѧن خ   . الخلطان الفرنسية 

آمѧا ارتفعѧت ترآيѧزات اليوريѧا نيتѧروجين فѧى            . ترآيز اليوريا معنويѧا فѧى الأبقѧار البلديѧة عѧن خلطانهѧا             
  .اللبن لأبقار الموسم الأول عن الموسم الثانى والمواسم المتعددة

ى وآانت الزيѧادة فѧ  . آما وجدت زيادة فى عدد الخلايا الجسدية للأبقار الخليطة عن الأبقار البلدية    
وأيѧضا لѧوحظ إرتفѧاع خلايѧا الميكروفѧاج والليمفوسѧيت عѧن         . الموسم الأول أعلى عن المواسم الأخѧرى      

 .باقى الخلايا فى الأبقار البلدية وخلطانها وآذلك فى المواسم المختلفة 
. آانت قيم البروتين الكلى فى سيرم الدم مرتفعة معنويا فى الخلطان الفرنسية عѧن الأبقѧار البلديѧة                 

الجلوبيولين آانت مرتفعѧة معنويѧا   /ة البروتين الكلى والألبيومين والجلوبيولين ونسبة الألبيومين  أما نسب 
فѧѧѧѧى الموسѧѧѧѧم الثѧѧѧѧانى عѧѧѧѧن الموسѧѧѧѧم الثالѧѧѧѧث وعѧѧѧѧن الموسѧѧѧѧم الأول فѧѧѧѧى نѧѧѧѧسبة الألبيѧѧѧѧومين ونѧѧѧѧسبة           

لѧدى  ارتفع ترآيز الجلوآوز فى سيرم الدم معنويا فى الخلطѧان الفرنѧسية مѧع الب              . الجلوبيولين/الألبيومن
آانت ترآيزات الكوليسترول فى    . آما تأثرت ترآيزات الجلوآوز بإختلاف الموسم     . عن الأبقار البلدية  

ارنفعѧت ترآيѧزات الليبيѧدات الكليѧة فѧى الѧدم معنويѧا فѧى                . الدم عالية فى الخلطѧان الفرنѧسية عѧن البلѧدى          
كѧان أعلѧى معنويѧا عѧن المواسѧم          أما الموسѧم الأول ف    . الترانتيز والأبندانس مع البلدى عن الأبقار البلدية      

  .التالية
.  فى الدم أقل فى الأبقار البلدية عن خلطانها مع الأبندانس والترانتيزIGF-1آان ترآيز هرمون    

أمѧا هرمѧون    . آان ترآيز هرمون البروجستيرون فى الدم عالى معنويا فى الأبقار البلدية عѧن خلطانهѧا              
  .بقار البلديةاللبتين فكان أعلى معنويا فى الخلطان عن الأ

ومن النتائج نستنتج تفوق الأبقار الخليطة الأبندانس والترانتيز عن الأبقار البلدية فى إنتѧاج اللѧبن           
 .وقد أوضحت القياسات الفسيولوجية محل الدراسة بعض التفسيرات لهذا التفوق. ومكوناته

  ن، مكونات الدم، هرمونات الدمالأبقار البلدية وخلطانها، محصول اللبن، مكونات اللب: الكلمات الدالة
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